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واکنش استاندار فارس به انتشار یک فیلم 

در آرامگاه حافظ؛

با رفتارهای هنجارشکنانه که 
امنیت اخلاقی جامعه را هدف 
گرفته است، برخورد می شود

 www.tolounews.com پست الکترونیک: toloudaily@gmail.com                                            آدرس سایت:

زمانی که یک طرح عظیم همانند »پروژه مسکن مهر« در سراسر 
اجرا  و  راه اندازی  مسکن،  فاقد  افراد  میلیونی  پوشش  با  کشور 
می شود باید با دقیق ترین کارهای علمی و فنی و تحت قوی ترین 
اعتماد،  مورد  و  مطمئن  نظارت  با  و  کارشناسانه  دیدگاه های 

تعریف، برنامه ریزی و عملیاتی شود.
و  معماری  معاون  و  معماری  عالی  شورای  دبیر  که  طور  این 
شهرسازی وزیر راه و شهرسازی گفته است: »حتی یک مترمربع 
از زمین های پروژه مسکن مهر که مصوبه شورای عالی را اخذ 
کرد در جلسات کارشناسی بررسی نشده بود!« زمانی که انسان 
چنین سخنانی را می شنود، مات و مبهوت و متحیر می شود که 
پروژه  متولیان  و  سازندگان  طراحان،  جراتی  چه  با  و  چگونه 
سراسری مسکن مهر، چنین کار خطرناک و تخلف مسلمّی را که 
با جان میلیون ها خریداران این نوع مسکن بازی می کند، انجام 

داده اند!؟
با دو حادثه مجتمع پلاسکو در تهران و ساختمان  همه مردم ما 
از  زیادی  تعداد  شدن  مصدوم  و  کشته  و  آبادان  در  متروپل 
استانداردسازی  عدم  که  می دانند  و  هستند  آشنا  آنها  ساکنین 
یک ساختمان چه فجایع و خسارات جانی و مالی به مردم وارد 
می آورد حال پروژه مسکن مهر که نه در حد یک ساختمان یا 
یک مجتمع عادی، بلکه در مقیاس هزاران و شاید میلیون ها برابر 
آن از نظر تعداد ساکنین و واحدهای ساخته شده دربرمی گیرد 
و باید مستحکم ترین و فنی ترین ساختمان ها در سطح کشور باشد 
چگونه بدون بررسی کارشناسی به مرحله اجرا گذاشته می شود؟ 
اگر این ساختمان ها در برابر زلزله ها و سایر حوادث، ریزش کرد 
و فاجعه انسانی آفرید، چه کسانی پاسخگو هستند؟ خرابی ها و 
دست  روی  هزینه  و  می شوند  نمایان  زمان  مرور  به  که  معایبی 
عمر  و  بودن  ناایمن  و  طرف  یک  از  می گذارد  آن  خریداران 
کوتاه داشتن آنها از طرف دیگر، برای کشور و مردم هزینه های 

غیرقابل پیش بینی خواهد داشت.
پیشنهاد می شود تا برای این پروژه های گسترده به علل حوادث 
غیرمترقبه، خسارات جانی و مالی به بار نیامده، برای مقاوم سازی 

آنها توسط یک کمیته فنی و کارشناسی فکری شود.

تحلیل خبر یادداشت 
دکتر محمدمهدی جعفری زادهروز

پروژه عظیم کشوری بدون بررسی 
کارشناسی؟!

سید حسن خمینی: 

مدیران، چون فضای مجازی 
را نمی شناسند، از آن 

می ترسند
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تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید
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ویدئوی جدیدی که از »علی القرنی« منتشر شده است، توضیحات او 
را در مورد نمازخواندن و وضو گرفتن در فضا نشان می دهد.

 )Ali Al-QArni(»به گزارش ایسنا و به نقل از الیوم السابع، »علی القرنی
قبله،  تعیین  انتشار یک ویدئوی کوتاه، چگونگی  با  فضانورد سعودی 

نمازخواندن و وضو گرفتن بیرون از کره زمین را توضیح داد.
القرنی گفت: در اینجا )ایستگاه فضایی بین المللی( به طور مداوم شناور 
هستیم و به واسطه ثابت نگه داشتن پاهای خود با استفاده از یکی از 
را  قبله  جهت  می توانیم  است،  شده  آماده  کار  این  برای  که  وسایلی 

تعیین کنیم.

گذاشتن  از  پس  ویدئو،  این  در  القرنی  صحبت های  به  توجه  با 
سعودی  فضانورد  این  خواند.  نماز  زمین  سیاره  به سمت  می توان  پاها 
خاطرنشان کرد که سجده کردن بسیار دشوار است و خم شدن تا حد 

امکان جایگزین آن می شود.
القرنی نحوه وضو گرفتن در فضا را به واسطه خیس کردن حوله با آب 
درون بطری و استفاده از آن برای پاک کردن اعضای بدن توضیح داد.
 )Ali Al-QArni(»و »علی القرنی )rAyAnA BernAwi(»ریحانه برناوی«
روز ۲۲ مه به ایستگاه فضایی بین المللی وارد شدند. انتظار می رود که 

خدمه مأموریت، ۱۰ روز را در ایستگاه فضایی بین المللی بگذرانند.
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دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان فارس:

توجه به خانواده زندانیان در دستور کار انجمن 
حمایت قرار دارد

شهردار منطقه چهار شیراز خبر داد؛

آغاز طرح محرومیت زدایی توسط شهرداری 
منطقه ۴ شیراز

معاون رئیسی: 

نمی خواهیم مسئله حجاب تبدیل به دستمایه ای 
برای تعمیق شکاف و اختلافات در کشور شود

شهردار شیراز:

سیستم حکمرانی 

نوین شهری باعث ارتقای 

سرمایه اجتماعی می شود
2

دبیر شورای عالی معماری مطرح کرد؛

حتی یک متر از 
زمین های مسکن مهر 
کارشناسی نشده بود!
1

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

عضو کمیسیون برنامه و بودجه اظهار داشت: معتقدم دولت نباید به این 
شکل با ارز بازی می کرد اما اگر حالا بخواهد ارز ترجیحی را قطع کند 

باید منتظر جهش قیمتی هم باشد. 
جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره شنیدن 
اساسی  ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی کالاهای  زمزمه هایی درباره حذف 
اظهار داشت: اگر دولت نسبت به حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان اقدام 
قیمت  می کند،  پیدا  افزایش  اساسی  کالاهای  قیمت  قطع  طور  به  کند 
کالاهایی که در سفره مردم است از جمله مرغ و برنج به شدت افزایش 

پیدا می کند و قیمت دارو بالا می رود.
وی تاکید کرد: روز اول اجرای ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی خود آقای 
فرزین آمد و گفت اجرای این طرح حداقل تا دو سال ادامه پیدا می کند 
حالا اگر در این شرایط بخواهند ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را قطع کنند 

قطعا دچار بحران می شویم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره حذف اجبار پتروشیمی ها برای 
فروش ارز صادراتی به نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۹ تومان گفت: دولت ارز مورد 
نیاز را یا از فروش نفت تأمین می کند یا از صادرکنندگان داخلی که 
ارز پتروشیمی ها و سایر کالاها با نرخ شناور به فروش می رسد اما دولت 
موظف است برای کالاهای اساسی همچنان ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را 
اختصاص دهد و به طور قطع اگر ارز پتروشیمی ها ارز خود را به نرخ ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ بفروشند ضرر و برای ورود ارز به کشور مقاومت می کنند. 
پتروشیمی ها و چه سایر  باشیم چه  داشته  داد: توجه  ادامه  کوچکی نژاد 
صادرکنندگان را به ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان محدود کنیم باید دولت از 
طرف دیگر خوراک را هم به صورت یارانه ای در اختیار آنها قرار دهد. 
وی با تاکید بر اینکه آنچه که الان مهم است این است که دولت ارز 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را برای کالای اساسی حفظ کند، گفت: دولت 
اعلام می کرد و  را شناور مدیریت شده  ارز  نرخ  ابتدا  از همان  باید  یا 
برخی از کالاها را از طریق دیگری به صورت یارانه ای به دست مردم 

می رساند اما چندین نرخ را اعلام کرد حالا اگر بخواهد نرخ ترجیحی را 
حذف کند یک شوک اقتصادی دیگری وارد می کند. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه افزود: وقتی قیمت یک کالا افزایش پیدا 
می کند قیمت سایر کالاها هم متناسب با آن بالا می رود و این شوک 

تورمی واقعاً قابل تحمل نیست. 
وی درباره انتقاداتی مبنی بر اینکه چرا دولت برای کاهش فاصله نرخ 
ارز ترجیحی و نرخ ارز بازار آزاد به دنبال افزایش نرخ ترجیحی به ۳۸ 
هزار و ۶۰۰ تومان است و چرا نمی تواند نرخ دلار بازار آزاد را کاهش 
کند،  پیدا  کاهش  آزاد  بازار  دلار  نرخ  قیمت  اگر  داشت:  اظهار  دهد، 

درآمد دولت هم کاهش می یابد و منابع دولت هم محدود است.
بازی  ارز  با  این شکل  به  نباید  کوچکی نژاد تاکید کرد: معتقدم دولت 
می کرد اما اگر حالا بخواهد ارز ترجیحی را قطع کند باید منتظر جهش 

قیمتی هم باشد. 
وی همچنین درباره اظهارات اخیر معاون اقتصادی رئیس جمهوری مبنی 
بر انجام جراحی بزرگ اقتصادی، گفت: از این حرف ها زیاد زده شده 
ریاست جمهوری هم گفته شد که جراحی  انتخابات  است و در دوره 
اقتصادی انجام می شود که منجر به کاهش قیمت ها خواهد شد اما الان 

دو سال از عمر دولت گذشته نتیجه جراحی ها چه بوده است؟

دوبارهشوکقیمتیواردمیشود

تریبون های  طریق  از  متدین  مردم  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
ناهنجاری های  مقوله  قبال  در  را  خود  دغدغه های  و  نظرات  مختلف، 
اجتماعی طرح می کنند، گفت: این موضوع خیلی امر مبارکی است البته 
در این اثناء همانطور که مردم متدین ما عنایت دارند، نباید در وحدت 

جامعه خلل ایجاد شود و فضای دوقطبی شکل گیرد.
به گزارش ایسنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای به موضوع برخی ناهنجاری های اجتماعی و دغدغه به حق 
مردم متدین و دلسوز در این زمینه اشاره کرد و گفت: امروز بسیاری از 
مردم متدین و شهید داده برای انقلاب و نظام، به حق نسبت به برخی از 
ناهنجاری های اجتماعی از جمله مقوله عفاف و حجاب، دغدغه و توقع 
دارند؛ این قبیل موارد از خیرخواهی مردم متدین ما نشئت می گیرد؛ ما 
انتقادیِ  مطالب  همه  از  ما  و  می کنیم  استقبال  موضوع  این  از  شدت  به 
این مردم خیرخواه حتی آنهایی که گاهی نقدهای شان سنگین می شود، 

استقبال می کنیم و این مقوله را گام اول در مسیر اصلاح می دانیم.
ناهنجاری های  باید  که  مقوله  این  اصل  در  کرد:  اضافه  اژه ای  محسنی 

و  ادبیات  از  بهره گیری  و  استدلال  گفتگو،  منطق،  با  را  اجتماعی 
راهکارهای فرهنگی و آنجایی که لازم است با قوه قهریه، علاج کرد، 

تردیدی وجود ندارد.  
رئیس قوه قضائیه در ادامه با تبیین و تشریح گام هایی که باید برای علاج 
برای  باید  گفت:  شود،  برداشته  مردم  با کمک  اجتماعی  ناهنجاری های 
با تدبیر و همفکری، راه ها و روش هایی   ناهنجاری های اجتماعی،  علاج 
را اتخاذ کنیم که مستمر و در عین حال بدون هزینه یا حداقل کم هزینه 

باشند.

رئیس قوه قضاییه:

 نباید در وحدت جامعه خلل ایجاد شود

معاون معماری و شهرسازی وزیر راه و شهرسازی گفت: وجب به 
وجب ۳۰ هزار هکتار اراضی که به طرح نهضت ملی مسکن الحاق شده 
در کمیته های کارشناسی و فنی مورد بررسی قرار گرفته اما حتی یک 
مترمربع از زمین های پروژه مسکن مهر که مصوبه شورای عالی را اخذ 

کرد در جلسات کارشناسی بررسی نشده بود.
به گزارش ایسنا، فرزانه صادق مالواجرد در نشست خبری اظهار کرد: 
در دوره اخیر بازپس گیری اراضی دولتی را در دستور کار قرار داده ایم 
قرار  مسکن  ملی  نهضت  طرح  چرخه  در  هکتار  هزار   ۳۰ حدود  که 
گرفته و این روند ادامه دارد که آمار دقیق آن را  سازمان ملی زمین 

و مسکن  ارائه می دهد.
به طرح نهضت ملی  الحاق زمین که  افزود: رقم ۳۰ هزار هکتار  وی 
مسکن اختصاص یافته عدد خردی نیست. این میزان با اراضی ۸۰۰۰ 
هکتاری مسکن مهر مقایسه کنید و متوجه می شوید چقدر زمین های 

اختصاص یافته به طرح نهضت ملی مسکن بزرگ است.
طرح  مقایسه  در  شهرسازی  و  راه  وزیر  شهرسازی  و  معماری  معاون 
به  وجب  کرد:  خاطرنشان  مهر  مسکن  پروژه  با  مسکن  ملی  نهضت 
وجب ۳۰ هزار هکتاری که به طرح نهضت ملی مسکن الحاق شده در 
جلسات و کمیته های کارشناسی و فنی مورد بررسی قرار گرفته است 
که  مهر  مسکن  پروژه  زمین  هکتار   ۸۰۰۰ از  مترمربع  یک  حتی  اما 
مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی را دریافت کرد در جلسات 

کارشناسی بررسی نشده بود.
ساخت  برای  زمین  واگذاری  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  مالواجرد 
واحدهای یک طبقه و دو طبقه گفت: در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 
اشتباه استراتژیک است که ما بیش از دو طبقه  بسازیم و این موضوع 

به تمامی استان ها ابلاغ شده است.
وی تصریح کرد: پاسخگویی به نیاز مسکن صرفاً از طریق یک راه حل 
نخواهد بود. اما باید به این نکته توجه  شود که تأمین خدمات زیربنایی 
و روبنایی در داخل شهرها بسیار آسان تر و قابل دسترس تر از این است 
بدهیم  را جواب  نیاز فوری مسکن  دلیل که می خواهیم  این  به  ما  که 

افزایش محدوده های کلان ایجاد کنیم.
دبیر شورای عالی معماری و شهرسازی با تاکید بر پشتوانه کارشناسی 
تمامی  اخیر  پروژه های مسکونی گفت: در دوره  به  اراضی  الحاق  در 
محدوده هایی که مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی را گرفته 
یا  داشتن  قرار  تأمین آب،  شامل  موارد  این  دارد.  کارشناسی  پشتوانه 
نداشتن روی گسل، محدوده اراضی کشاورزی و باغات، فرونشست، 

دسترسی به شبکه های اصلی است که تماماً مورد بررسی قرار گرفته 
است.

احتکار ۱۰ درصد اراضی مسکونی محدوده شهرها
کرد:  بیان  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  صادق مالواجرد 
که  شده  احتکار  شهرها  محدوده  مسکونی  اراضی  درصد   ۱۰ حداقل 
معماری  و  شهرسازی  عالی  شورای  مصوبه  طبق  اراضی  این  مالکان 
تا  است مکلف شده اند حداکثر  این خصوص  در  سیاستگذار  نهاد  که 
بنا  احداث  پروانه و  به دریافت  اقدام  برای  از شناسایی  ماه پس  شش 
سوداگری  از  جلوگیری  و  مسکن  تولید  رونق  برای  شهرداری  توسط 
زمین اقدام کنند.معاون شهرسازی و معماری وزیر راه و شهرسازی با 
اشاره به اینکه در اجرای قانون جهش تولید مسکن که تکلیف دولت 
مشارکت  باید  بخش های خصوصی  هم  و  دولتی  بخش های  هم  است 
شورای  مصوبه  اجرای  درخصوص  داد:  توضیح  باشند  داشته  فعال تری 
عالی شهرسازی و معماری و ساخت مسکن در اراضی داخل محدوده 
شهرها به ویژه اراضی بزرگ  مقیاس مقاومت هایی وجود دارد که با 

این مصوبه انتظار داریم تا سرعت بیشتری به خود بگیرد.
اراضی  الحاق  کنار  در  که  است  این  تلاش  تمام  کرد:  تصریح  وی 
بسته های  جدید،  شهرک های  و  شهرها  مکان یابی  شهرها،  محدوده  به 
و  زمین  عرضه  محرک  سیاست  فرسوده،  بافت  در  کالبدی  تشویقی 
برای  نیز  شهرها  محدوده  در  مسکونی  اراضی  احتکار  از  جلوگیری 
عرضه زمین برای ساخت مسکن در داخل شهرها کمک کننده به قانون 

جهش تولید مسکن باشد.
صادق مالواجرد با اشاره به اینکه عرضه و تقاضای مسکن باید همخوانی 
تمامی  تا  خواست  است  عرضه  از  بیش  تقاضا  اکنون  و  باشد  داشته 
مالکان در بخش های خصوصی برای اجرای این مصوبه همکاری لازم 

را داشته باشند.
معاون شهرسازی و معماری گفت: هم اکنون عرضه و تقاضای مسکن، 
تعادل لازم را ندارد و بنابراین نیاز است تا در کنار عرضه دولتی مسکن 
معاونت شهرسازی و  با همکاری  راه و شهرسازی  که توسط وزارت 
بخش  است  انجام  حال  در  مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  و  معماری 

خصوصی نیز همکاری لازم را داشته باشد.
استان  از  یکبار  ماه  شش  تا  خواستیم  استانداری ها  از  داد:  ادامه  وی 
ارائه  را  اجرا  مشکلات  و  مصوبه  این  فرآیند  چگونگی  از   گزارشی 

دهند.

دبیر شورای عالی معماری مطرح کرد؛


